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  سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران به 
اذعان خودش سفر سازنده و پر اهمیتی بود. هر چند که 
آقای گروسی پیش از این چند ادعا بر علیه ایران داشت که 3 
سایت ایران همچنان محل ابهام است و آژانس پرسش هایی 
ح کرده که ایران به آنها پاسخ روشن  از این سایت ها مطر
نداده است. البته این سوالات نیز بر اساس اسنادی است که 
دیگران به آژانس دادند، مطرح شده است. البته کل قضیه به 
این صورت است که آقای گروسی از سایت فردو و همچنین 
از نطنز بازدید کردند که دوربین ها وجود دارد و کارشناسان 
آژانس هم حضور دارند و موارد مشکوکی در این 2سایتی که 
سایت های اصلی است وجود نداشته است. پس از آن نیز 
آقای گروسی با آقای پزشکیان؛ رئیس جمهور هم دیدار و 
صحبت داشتند که رئیس جمهور نیز اعلام کرد که دیدار 
سازنده بوده و ایران می خواهد با آژانس همکاری کامل را 
انجام دهد. ولی در رابطه با 3سایتی که دیگران به آژانس 
دادند به نظر می آید که هنوز قطعیت لازم ندارد و ایران قول 
داده که اظهارات روشنی را ارائه دهد و آژانس را مطمئن کند 
که در آنجا اثراتی از اورانیوم وجود ندارد. حال ایندفعه باید 
منتظر باشیم تا موقعی که آقای گروسی به آژانس برمی گردد 
و گزارشی که به آژانس می دهد. در جلسه ای که در نشست 
فصلی شورای حکام آژانس تشکیل می شود آیا این گزارش 
واقعا سازنده خواهد بود یا اینکه دوباره مسائل مبهم در این 
ح خواهد شد. اما در رابطه با سه کشور اروپایی  گزارش مطر
آلمان، فرانسه و انگلستان معمولاً بیشتر نظراتشان سیاسی 
است تا اینکه بخواهند صرفاً در رابطه با مسائل هسته ای 
ایران صحبت کنند. لذا اینها یک سری ادعاهای خاصی بر 
علیه ایران دارند. تکلیف آلمان که مشخص است که اولا در 
جبهه اصلی جنگ روسیه با اوکراین هست و مسائل سیاسی 
که در رابطه با اعدام یکی از تبعه هایش در ایران اتفاق افتاد و 
در ادامه تعطیلی کنسولگری های ایران در این روابط تیره و 
، نمی شود از آلمان انتظار داشت که نظر مثبتی نسبت به  تار
ایران داشته باشد. فرانسه هم که با توجه به مسائلی که در 
لبنان وجود دارد و معمولاً هم سیاست خارجی فرانسه حالتی 
از استانداردهای دوگانه داشته و شاید بر اساس منافع 
ملی اش باشد ولی خیلی نمی شود روی سیاست خارجی 
فرانسه اعتماد کامل داشت و مطمئن بود که به واقعیت 
نزدیک باشد. انگلستان هم که خوب یار غار آمریکاست. 
بنابراین در خصوص این سه کشور این امکان وجود دارد 
گر همان نکات ابهام  که با توجه به گزارشی که آقای گروسی ا
ح کند قطعنامه ای نخواهد بود ولی مجدداً  را مجدداً مطر
هشدارهایی نسبت به ایران مطرح خواهد شد که ایران باید 
با آژانس هماهنگی و همکاری لازم را انجام دهد. مگر اینکه 
این گزارشی که داده می شود گزارشی کاملاً مثبت بدون ابهام 
و در گزارشی مبتنی بر همکاری کامل ایران با آژانس باشد 
گر چنین باشد احتمالاً اینها در مقابل یک حقیقتی قرار  که ا
خواهند گرفت که دیگر نمی توانند به دنبال صدور قطعنامه 

یا بیانیه یا اعتراضی نسبت به ایران بر آیند. 

 بازتاب سفر گروسی به ایران
سخــن روز

  ماجرای دستور رهبرانقلاب 
برای آغاز عملیات سوسنگرد

پس از وخامت اوضاع سوسنگرد و اشغال این 
، در جلسه ای در اهواز با حضور حضرت  شهر
آیت ا... خامنه ای )نماینده  امام خمینی در 
شورای عالی دفاع(، سرلشکر فلاحی )جانشین 
وقت ریاست ستاد مشترک(، سرلشکر ظهیرنژاد 
)فرمانده  وقت نیروی زمینی ارتش(، آقای غرضی 
)استاندار وقت خوزستان( و افراد دیگری، 
تصمیم به اجرای عملیات آزادسازی سوسنگرد 
گرفته شد و واحدهای نظامی شرکت کننده در 
عملیات نیز مشخص گردید. همان شب، آقای 
اشراقی داماد حضرت امام خمینی رحمه ا... 
 علیه، در مکالمه  تلفنی با آیت ا... خامنه ای، 
پیام امام را ابلاغ کرد: »تا فردا سوسنگرد باید 
آزاد شود«، اما چند ساعت مانده به شروع 
، تیپ 2 لشکر  عملیات، به دستور بنی صدر
زرهی اهواز از شرکت در این عملیات منع گردید. 
حضرت آیت ا... خامنه ای پس از اطلاع از دستور 
، در نامه ای خطاب به فرمانده آن  بنی صدر
لشگر )سرهنگ قاسمی( دستور دادند که طبق 
تصمیم قبلی، تیپ 2 در عملیاتی که منجر به 
آزادسازی سوسنگرد شد، به موقع وارد شود. 
دکتر چمران دیگر نماینده  امام در شورای عالی 
دفاع نیز در ذیل همین نامه بر ضرورت اقدام 
کید  سریع و جلوگیری از اتلاف وقت بیشتر تا
کرد. پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI. IR به 
مناسبت سالروز فتح سوسنگرد، نامه »دستور 
حضرت آیت ا... خامنه ای به فرمانده لشکر ۹2 
زرهی اهواز برای ورود به عملیات آزادسازی 
سوسنگرد« را منتشر کرد که به این شرح است: 
سرکار سرهنگ قاسمی فرمانده لشکر ۹2 زرهی 
اهواز. با سلام. شنیدم تیمسار ظهیرنژاد به شما 
تلفن کرده اند که تیپ 2 فردا وارد عمل نشود مگر 
. و منظورشان امر آقای رئیس جمهور  بنا به امر
است. من این عدول از تصمیم عصر را قابل 
توجیه نمی دانم. این به معنای تعطیل یا به 
کامی کشاندن عملیات فردا است. استعداد  نا
دشمن چنان است که آن دو گروهان پیاده 
گر تیپ وارد  یارای کار درستی در برابر آن ندارند و ا
عمل نشود در حقیقت تک انجام نگرفته است. 
گر برای تصمیم نهایی بخواهیم منتظر  صبح ا
آمدن تیمسار ظهیرنژاد بمانیم وقت خواهد 
کثر تا صبح  گذشت. جوانان ما در سوسنگرد حدا
گر ما قدری بار  مقاومت خواهند کرد و صبح زود ا
دشمن را سبک نکنیم همه نابود خواهند شد 
و شهر کاملاً سقوط خواهد کرد. خلاصه اینکه 
به نظر و تشخیص ما کار باید به همان روال که 
عصر صحبت شد پیش برود و تیپ آماده باشد 
که صبح وارد عمل شود. در غیر این صورت 
مسئولیت سقوط سوسنگرد با هر کسی است 

که از این تصمیم عدول کرده است.
سیدعلیخامنهای

  انتصاب مصطفی مولوی
 در بازرسی ویژه

مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری در حکمی 
نوشت: با عنایت به مراتب تعهد، شایستگی 
و سوابق ارزشمند جناب عالی، به این سمت 
منصوب می شوید. در حکم انتصاب آمده است: 
جناب آقای مصطفی مولوی. نظر به اهمیت 
اصل نظارت و بازرسی در انجام صحیح وظایف 
قانونی دستگاه های اجرایی و ضرورت نظارت 
هدایت گر و پیشگیرانه در جهت ارتقای کمی و 
کیفی سطح خدمات رسانی به ملت شریف ایران 
و با عنایت به مراتب تعهد، شایستگی و سوابق 
ارزشمند جناب عالی، به موجب این حکم به 
عنوان »رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور« 

منصوب می شوید. 

احزاب قدرت واقعی ندارند
محمد هاشمی با اشاره به نقش احزاب در 
 ، کشور کارآمدسازی نظام سیاسی و اجرایی 
کشورهای مختلف زمانی  گفت: »احزاب در 
به  رسیدن  دنبال  به  می شوند،  تشکیل  که 
قدرت اجرایی هستند. احزاب با این هدف 
تشکیل می شوند که قدرت اجرایی را در اختیار 
گرفته و نیروهای خود را با تشخیص خود و 
برنامه ریزی هایی که دارند در پست های اجرایی 
به کار گیرند، اما در کشور تشکیل احزاب قوی 
گر احزاب با محدودیت  قابل تحقق نیست. ا
سیاسی  جایگاه های  آوردن  به دست  برای 
مواجه باشند، نمی توانند نقش تاثیرگذاری در 
عرصه سیاسی کشور ایفا کنند. در ایران بعد از 
انقلاب احزاب و تشکل های متعددی تشکیل 

شده است، اما هیچ کدام قدرتی ندارند«.

 انتقال زندانیان بین ایران و مالزی
گسترش  منظور  به  گفت:  دبیری  شهرام 
همکاری های دوجانبه بین دولت جمهوری 
اسلامی ایران و دولت مالزی در زمینه اجرای 
عدالت و انتقال زندانیان و تسهیل بازپروری 
اجتماعی و بازگرداندن زندانیان به جامعه 
تحویل  و  انتقال  فرایند  و  شرایط  تعیین  و 
زندانیان تبعه دو کشور دولت این لایحه را برای 
انجام تشریفات قانونی مربوط تقدیم مجلس 
شورای اسلامی نموده است. معاون پارلمانی 
رئیس جمهور در همین مورد اضافه کرد: هدف 
معاهده این است تا ضمن ارتقای همکاری های 
حقوقی، فرصتی برای اتباع هر طرف که به علت 
ارتکاب جرم از آزادی خود محروم شده اند فراهم 
شود تا محکومیت هایشان را در کشورهای خود 

بگذرانند.

علی اصغر زرگر
 تحلیلگر مسائل بین الملل

خبــــر
  حسین انتظامی: 

ایران تنها کشور دارای برنامه ۵ ساله است
آرمانملی:معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، در برنامه چهارراه اظهار داشت: برنامه هایی 
که بسیاری از کشورها مثل هند، ترکیه و کره جنوبی بعد از ایران 
به تدوین آن پرداختند، اما آنان به برنامه ها عمل، و از این نوع 
برنامه ریزی میان مدت عبور کرده و از آن دست کشیده اند، 
کان در چنین برنامه ریزی سنتی، دست و  کما ولی ایران 
گفت: »ایران جزو اولین  پا می زند. دکتر حسین انتظامی 
کشورهایی است که تدوین برنامه میان مدت را آغاز کرده 
است. برنامه میان مدت، برنامه های ۵ یا ۷ ساله هستند. وی 
با اشاره به تاریخچه برنامه ریزی در ایران می گوید: »نخستین 
برنامه های توسعه، مربوط به اتحاد جماهیرشوروی در دوره 
استالین، قبل از جنگ جهانی دوم است. استالین توانست 
به اتکای این برنامه ها، اتحاد جماهیر شوروی را از وضعیت 
فئودالیته به مرحله یک کشور صنعتی انتقال بدهد. بعد از 
ح  جنگ جهانی دوم، این دست از برنامه ریزی در قالب طر
مارشال در اروپای غربی به مرحله اجرا گذاشته شد. انتظامی 
ادامه داد: بلافاصله بعد از آن، این نوع برنامه ریزی در ایران 
آغاز شد. یعنی همه کشورهایی مانند چین، ژاپن، هند، ترکیه، 
کره جنوبی، بعد از ایران برنامه ۵ ساله و برنامه میان مدت را 
شروع و تدوین کردند. البته مبنای برنامه ریزی در ایران، با 
اصل چهار ترومن مرتبط بود که همان طور که گفتید در سال 
۱32۷ توسط ابوالحسن ابتهاج سازمان برنامه به وجود آمد و 
کار برنامه ریزی به این طریق در ایران آغاز شد. معاون توسعه 
مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد به نکته تازه ای اشاره 
کرد که مباحث کمتر به آن اشاره شده است. و آن اینکه ایران 
تنها کشوری است که هنوز دارای برنامه ۵ ساله است و بیان 
کرد: بدنیست بدانید که در حال حاضر ایران، تنها کشوری 
است که هنوز دارای برنامه ۵ ساله است. همه کشورها این 
نوع برنامه ریزی را اجرا کردند، به اهداف شان رسیدند، بعد 
از این نوع برنامه ریزی گذشتند و آن را رها کردند. حال سوال 
این است که چرا ما از این نوع برنامه ریزی نتوانسته ایم عبور 
کنیم؟ و چرا کشورهای دیگر از این نوع برنامه ریزی عبور 
کرده، آن را رها کردند؟ یکی از دلایل رهاسازی برنامه ریزی ۵ 
ساله یا ۷ ساله در کشورها، آن است که ما نمی توانیم ۵ سال 
آینده را پیش بینی بکنیم. به عبارت دیگر وضعیت بسیار 
سیال است. و البته متاسفانه سیستم برنامه ریزی ما این 
گونه است که برنامه های ۵ ساله در کشور ما، دو سال و نیم به 
طول می انجامد که نوشته، تدوین و تصویب شود. به همین 
که به طور  که مشاهده می کنید برنامه ششم  دلیل است 
منطقی باید ۱۴۰۰ به پایان می رسید، در سال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰2 
تمدید و در خردادماه ۱۴۰3 برنامه هفتم ابلاغ شد. برای اینکه 
 یک برنامه به تصویب برسد، از 22 پله یا مرحله یا ایستگاه

 باید عبور کند.

  آرمانملی:رئیس جمهور در 
و  نشستی با مدیران وزارت نیرو 
نفت ضمن استماع گزارش سوخت 
کشور اظهار  نیروگاه های حرارتی 
داشت: شرایط ناترازی انرژی کشور 
ح کنیم و  را صادقانه با مردم مطر
که برای عبور از  از آنها بخواهیم 
شرایط بحرانی فعلی قدم اول صرفه 
جویی است و برای هر پروژه ای 
طراحی  مصرف  کاهش  برای  که 
می کنید، پیوست رسانه ای لازم را 
در نظر بگیرید. مسعود پزشکیان 
با اشاره به مصرف بالای انرژی در 
نیست  این منطقی  افزود:  کشور 
کشورهای  برابر  سه  حدود  که 
کشور ما برق مصرف  اروپایی در 
می شود. باید از تمام مسیرهایی 
که می توان مصرف را کاهش داد، 
بررسی و کم هزینه ترین ها را اجرا 
دمای  کاهش  با  می توان  کنیم. 
صرفه  به  دولتی  ادارات  هوای 
جویی انرژی در کشور کمک کرد. 
کید بر لزوم آغاز  رئیس جمهور با تأ
کشور  در  صرفه جویی  نهضت 
گفت: خود من در خانه از لباس 
گرم استفاده می کنم. دیگران هم 
می توانند این کار را انجام دهند. 
هوای  دمای  کاهش  با  می توان 
کاهش  طریق  از  دولتی  ادارات 
فعالیت سیستم های گرمایشی در 
انرژی صرفه جویی کرد تا بتوانیم 
گاز بیشتری به خانه های  و  برق 
مردم برسانیم و خاموشی ها هم 
کمتر شود. وی اظهارکرد:  ضمن 
کید دارم شرایط فعلی و  اینکه تأ
ناترازی در حوزه انرژی را به مردم 
صادقانه بگوییم، معتقدم از تمام 
رسانه ها به خصوص رسانه ملی و 
نیز از ظرفیت روحانیت و امامان 
جمعه برای توجیه مردم و کاهش 
کشور باید بهره  مصرف انرژی در 
بگیریم. رئیس جمهور خاطرنشان 

کرد: توسعه شبکه های توزیع انرژی 
اعم از برق و گاز در کشور متناسب 
با زیرساخت های موجود نیست 
در  جویی  صرفه  جز  چاره ای  و 
گاز در  مصرف انرژی به خصوص 
شرایط فعلی و سرمای هوا نداریم. 
به  اشاره  با  همچنین  پزشکیان 
صنایع  گاز  و  برق  حفظ  اهمیت 
تولیدی گفت: تا حد ممکن برق و 
گاز صنایع تولیدی را قطع نکنید 
چون فعالیت آنها منجر به تولید 
بیشتر و بیکاری کمتر خواهد شد. 
در این جلسه وزیر نیرو با توصیفی 
از شرایط حاد تأمین انرژی در کشور 
گفت: امسال بر خلاف سال قبل 
سرما یک ماه زودتر آغاز شده است 
و در صورتی که شاهد صرفه جویی 
در مصرف برق و گاز نباشیم، ممکن 
است فعالیت برخی نیروگاه های 
فسیلی  سوخت  از  که  ما  برق 
استفاده می کنند، به دلیل عدم 
تأمین سوخت مورد نیاز از مدار 
این  در  نفت  وزیر  شوند.  ج  خار
جلسه از افزایش تولید نفت خام 
گذشته خبر داد و  در طی 3 ماه 
گفت: گاز تحویلی به شبکه نیز در 
است  داشته  افزایش  مدت  این 
اما امسال سرما زودتر آغاز شده 

و شاهد افزایش مصرف هستیم. 
کشور  وزیر نفت یکی از مشکلات 
سوخت  انتقال  پایین  ظرفیت  را 
کشور عنوان  به مناطق سردسیر 
به  توجه  با  داشت:  اظهار  و  کرد 
محدودیت شبکه های انتقال اعم 
از خط لوله، ناوگان ریلی و حمل و 
نقل جاده ای برای رساندن سوخت 
لازم به نیروگاه های شمال کشور که 
مناطق سردسیر هستند، در تنگنا 
هستیم و جلسات متعددی برای 
حل این مشکل برگزار کرده ایم. در 
پایان جلسه مقرر شد که وزارت نیرو 
از بحران  گزارش جامع و دقیقی 
انرژی و تنگناهای وزارت نیرو در 
تأمین سوخت نیروگاه ها به رئیس 

جمهور ارائه کند.
ریلیرشت-آستارا کریدور

در  جمهور  رئیس  همچنین 
نشستی با وزیر راه و شهرسازی 
و سفیر ایران در روسیه، ضمن 
بررسی آخرین گزارش ها، بر تسریع 
در ساخت کریدور خط آهن شمال 
جنوب از مسیر آستارا به رشت 
کید کرد. در این نشست آخرین  تأ
اقدامات مربوط به ساخت کریدور 
ریلی شمال - جنوب از آستارا به 
رشت و نیز خط آهن پارس آباد به 

بندرعباس مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. پزشکیان در این جلسه 
کید بر سرعت بخشی عملیات  با تا
تملک اراضی در طول این مسیر 
گفت: تملک اراضی در طول این 
مسیر باید هر چه سریع تر انجام 
شود. تمامی دستورات لازم برای 
تملک  جهت  لازم  منابع  تأمین 
اراضی صادر خواهد شد و لازم 
است وزارت راه و شهرسازی هر چه 
سریع تر این کار را انجام دهد. در 
این جلسه فرزانه صادق، وزیر راه 
و شهرسازی ضمن توصیف موانع 
پیش روی این پروژه اصلی ترین 
مانع را محدودیت منابع در تملک 
که رئیس جمهور  اراضی دانست 
دستور مساعدت در این زمینه 
کاظم جلالی سفیر  کرد.  را صادر 
ایران در روسیه نیز در این جلسه 
از اهتمام روس ها برای اجرای این 
پروژه گزارش کرد و از تمایل آنان 
برای پیشبرد سریع تر مسیرهای 
کید  حمل و نقل بار از جنوب تا
کرد. او همچنین به تمایل روس ها 
برای اجرای خط آهن از پارس آباد 
تا بندرعباس به صورت مجزا اشاره 
کرد و گفت: روس ها علاوه بر خط 
آهن رشت- آستارا تمایل دارند 
با سرمایه گذاری خودشان خط 
استاندارد  ریلی  عرض  با  آهنی 
روسی از پارس آباد تا بندرعباس 
رئیس جمهور  کنند.  تاسیس 
در این جلسه از ساخت هر دو 
خط آهن استقبال کرده و گفت: 
شمال  از  آهن  خطوط  گسترش 
به جنوب به نفع مردم و اقتصاد 
استقبال  آن  از  و  است  کشور 
می کنیم. این دو خط می تواند 
علاوه بر تأمین نیازهای روسیه، با 
اجرای توامان و ترکیبی خط ریلی 
استاندارد خودمان منشأ خدمات 
و اتفاقات خوبی برای کشور باشد.

رئیسجمهور:

 برای عبور از شرایط بحرانی قدم اول صرفه جویی است
 دولت از صنایع دستی 

حمایت می کند

 سخنگوی دولت اظهار داشت: 
صنایع دستی پیوندی بین هویت 
ما و هنر اصیل هر منطقه است و 
یکی از محورهای توسعه به طور 
حتم صنایع  دستی است. دیدن 
هنرمندانی که با این ذوق و شوق 
فعالیت می کنند واقعا لذت بخش 
گفت:  مهاجری  فاطمه  است. 
در این دوره از نمایشگاه شاهد 
خوشبختانه  هستیم.  خلاقیت 
زنجیره نیز در حوزه صنایع دستی 
در این  نمایشگاه مورد توجه قرار 
خوشحالی  جای  و  است  گرفته 
دارد که این ابتکار عمل در سی و 
صنایع   ملی  نمایشگاه  هفتمین 
گرفته  کار قرار  دستی در دستور 
است. وی افزود: یکی از محورهایی 
قرار  ما  نظر  مد  صادرات  در  که 
گرفته، صنایع  دستی است. دولت 
که  این حوزه توجه دارد چرا  به 
درآمدزایی،  و  ارزآوری  بر  علاوه 
هویت  و  فرهنگ  معرفی کننده 
تاریخی و فرهنگی ما است. دولت 
آماده کمک و حمایت از هنرمندان 

صنایع  دستی است.

توانمندسازی جامعه 
اصل داستان ماست

به کارگیری زنان و عدم 
اراده سیاسی 

امور روستایی  توسعه  معاون 
رئیس جمهور  محروم  مناطق  و 
در رابطه با جلوگیری از مهاجرت 
و  شهر ها  به  روستاییان  بی رویه 
امکان توسعه روستایی در ایران، 
گر بتوانیم جامعه  اظهار داشت: ا
را به لحاظ اقتصادی و اجتماعی 
توانمند سازیم، آنگاه شاهد کاهش 
تمایل به مهاجرت از روستا به شهر 
خواهیم بود. علاوه بر این، نگرش به 
توسعه و نگاه به مرکزیت داشتن در 
نظام برنامه ریزی باید متحول شود. 
عبدالکریم حسین زاده گفت: تمامی 
این مسائل به بحث توانمندسازی 
بازمی گردد. به واقع، من از همان 
ابتدای فعالیت خود در این معاونت 
که  داشتم  کید  تأ نکته  این  بر 
توانمندسازی جامعه اصل داستان 
ماست. لازم است که برنامه ریزی هم 
از بالا به پایین و هم از پایین به بالا 
به طور همزمان انجام گیرد تا بتوانیم 

جامعه را تثبیت کنیم. 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب 
کارگیری زنان در  در خصوص به 
داشت:  اظهار  چهاردهم  دولت 
مسیرهای  که  هستیم  شاهد 
تصمیم گیری  سمت های  تصدی 
در سمت های بالا و حتی میانی 
که  بر روی زنان بسته است، چرا 
اراده سیاسی لازم در این زمینه 
وجود ندارد. الهه کولایی در ادامه 
فرهنگی،  پشتوانه  که  چرا گفت: 
سیاسی  و  اقتصادی  اجتماعی، 
لازم در این زمینه وجود ندارد. در 
زنان  زنان و فعالان حقوق  واقع 
خود  تلاش های  به  همچنان 
کمتر پاسخ  ادامه داده اند، ولی 
لازم و مناسب دریافت کردند. وی 
سمت هایی  به  توجه  با  افزود: 
کنون به زنان داده شده، از  که تا
جمله در هیأت وزیران، معاونت 
کنون  وزرا و ریاست سازمان ها، تا
روند قابل قبولی با در نظر گرفتن 
ظرفیت ها و توانمندی های زنان 

شکل نگرفته است.

اعمالسلیقهدرصداوسیما گزارش»آرمانملی«از

رسانه ملی گرهای پاستور و  اما و ا
جلیلی   آرمانملی-مطهرهشفیعی:
باور کند برادرش نتوانست رئیس جمهور 
انتخاباتی  رقابت های  ظاهرا  شود. 
و  دارد  ادامه  صداوسیما  در  همچنان 
ویداد فرهنگی و  ر این  معاونت سیاسی 
ندانسته اند!  اهمیت  دارای  را  متفاوت 
کتاب است و نه مسعود  گویی نه هفته 
است!  کشور  رئیس جمهور  پزشکیان 
»صداوسیمای  نوشت:  اطلاعات 
جبلی- جلیلی در حالی حضور متفاوت 
رئیس جمهور در منزل استاد محمدعلی 
عرفان پژوه  و  شاعر  و  نویسنده  موحد؛ 
را  در تمامی بخش های خبری سانسور 
گسترده ای در  که این دیدار بازتاب  کرد 
اجتماعی  شبکه های  و  مجازی  فضای 
استادی  با  صمیمانه  دیداری  داشت. 
عزیز و فاضل. از سویی صداوسیما ظاهرا 
دارد  را  خود  به  مخصوص  پروتکل های 
که در آن آمده است اقدامات متفاوت و 
مثبت رئیس جمهوری که اصولگرا شناخته 
گاهی رسانی  نمی شود، قابلیت پخش و آ
به جامعه نداشته باشد چرا که در ارزیابی 
جریان  رقیب  عملکرد  از  جامعه  مثبت 

منتسب به صداوسیما اثرگذار است.«
پروتکلپنهان

 پس از سانسور رئیس دولت اصلاحات 
و پس از آن، رئیس دولت اعتدال یعنی 
وحانی نوبت به سانسور مسعود  حسن ر
پزشکیان رسید. شخصیتی که از روز اول 
نشان داد متفاوتی مثبت است و دل در 
گر و قدرت ندارد بلکه آمده تا کاستی هایی 
که یادگار گذشتگان است را جبران کند. 
آمده است تا تکریم جایگزین انگ زنی به 
بزرگان این مرز و بوم شود و بی اخلاقی 

رنگ ببازد.
صداوسیماپخشنکرد؟

وز  ر دومین  صبح  راستا  همین  در   
رئیس جمهور  کتابخوانی،  و  کتاب  هفته 
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر  به همراه 
ل محمدعلی موحد بود و با  مهمان منز
اما  گفت وگو پرداخت.  این نویسنده به 
سانسور تصاویر دیدار مسعود پزشکیان 
رسانه  در  موحد  محمدعلی  استاد  و 
ارتباطات  معاون  انتقاد  موجب  ملی 
سیدمهدی  شد.  رئیس جمهور  دفتر 
دفتر  ارتباطات  معاون  طباطبایی، 
رئیس جمهور در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشت: »استاد محمدعلی موحد از مفاخر 

که با عمر  زشمند فرهنگ و ادب است  ار
بر  قرن  یک  از  بیش  بلندای  به  پربرکتی 
تارک اندیشه معاصر ایران می درخشد. 
رسانه ملی خبر دیدار رئیس جمهور با این 
چهره ماندگار را در همه بخش های خبری 
مرجعیت  انتظار  تازه  و  می کند  سانسور 

رسانه ای دارد. مرحبا به این سلیقه!«
پاسخصداوسیما

پس از آن، حسین قرایی، مدیرکل روابط 
کنش به  عمومی سازمان صداوسیما در وا
گلایه طباطبایی در شبکه ایکس نوشت: 
»برخلاف ادعای معاون محترم ارتباطات 
تیم  در  ناهماهنگی  جمهوری،  ریاست 
رسانه ای ریاست جمهوری، علت آشفتگی 
در پخش خبر دیدار رئیس جمهور محترم 
با استاد موحد است. ادعای عدم پخش 
این خبر در هیچیک از بخش های خبری، 
نادرست است. این خبر در بخش اخبار 
۴ جمعه شب  2۰ شبکه  فرهنگی ساعت 

پخش شده است.«
ریاستجمهوریردکرد

صداوسیما  توضیحات  ظاهرا   
وابط  قانع کننده نبود چنانکه مدیرکل ر
عمومی ریاست جمهوری با رد ادعاهای 
عدم  دلایل  درخصوص  صداوسیما 
پخش خبر دیدار رئیس جمهور با استاد 
محمدعلی موحد، توضیحاتی را در این 
باره ارائه کرد. »حبیب ا... عباسی«  درباره 
ح شده درخصوص دلایل  ادعاهای مطر
پخش نشدن خبر دیدار رئیس جمهور با 
داشت:  بیان  موحد،  محمدعلی  استاد 
محمدعلی  استاد  با  پزشکیان  »دیدار 
انجام  جمعه  وز  ر ظهر  از  پیش  موحد، 
شد و خبر و تصاویر آن متعاقبا در پایگاه 
اطلاع رسانی ریاست جمهوری و کانال های 
وابسته در سکوهای فضای مجازی منتشر 
سایر  همچون  طبعا  تصاویر  این  شد. 
رسانه، در دسترس همکاران صداوسیما 
داشت.«  استفاده  قابلیت  و  بود  هم 
مدیرکل روابط عمومی ریاست جمهوری 
و  متن  متواتر  انتشار  »به رغم  افزود: 
تصاویر مرتبط در فضای مجازی، تصاویر 
ویدئویی دیدار به طور اختصاصی قبل 
از ساعت ۱۸ روز جمعه برای صداوسیما 
ارسال شد.« وی درباره ادعای بی اطلاعی 
، خاطرنشان  صداوسیما از انجام این دیدار
که همه برنامه های  کرد: »طبیعی است 
ریاست جمهوری با حضور خبرنگاران و 

نمایندگان رسانه ها برگزار نمی شود. در 
اینگونه برنامه ها تهیه متن و تصاویر خبر 
به عهده همکاران روابط عمومی است که 
کوتاهی  در این مورد نیز در مدت زمان 
انجام شده و حاصل آن در دسترس عموم 
رسانه ها قرار گرفته است.« عباسی با رد 
از  خبر  پخش  عدم  درخواست  ادعای 
»در  افزود:   ، جمهور رئیس  دفتر  سوی 
مراودات با همکاران صداوسیما، با توجه 
تصاویر  ارسال  سرعت  همیشه  اینکه  به 
اولویت دارد، گاهی پیش می آید که برای 
، کنترل مجدد  جایگزین کردن تصاویر بهتر
فنی یا محتوایی و مواردی از این قبیل، 
کوتاهی  مدت  می شود  خواسته  آنها  از 
در  کنند.  تامل  تصاویر  از  استفاده  در 
این مورد به خصوص هم، پس از اعلام 
چنین موضوعی، در مدت زمان کمتر از 2۰ 
دقیقه، در مکالمه ثانویه به آنها گفته شده 
تصاویر ارسالی قابل استفاده است.« وی 
همچنین با رد هرگونه آشفتگی در زمینه 
هماهنگی با صداوسیما درخصوص پخش 
خبر دیدار پزشکیان با استاد محمدعلی 
گر وجود  موحد، اذعان داشت: »حتی ا
بپذیریم،  را  فنی  موانع  یا  ناهماهنگی 
پوشش خبر دیدار رئیس جمهور در اخبار 
علمی و فرهنگی شبکه چهار )ساعت 2۰( 
که از آن ساعت به بعد  به این معناست 
دیگر هیچ مانعی برای پخش خبر وجود 
نداشته است. با این حال »به تشخیص 
مدیران و سردبیران رسانه ملی« خبر در 
هیچکدام از بخش های خبری مهم این 
3۰ و 2۱ پوشش داده  رسانه از قبیل 2۰و
2۴ نیز پس از  نشده و در بخش خبری 
کتور قرار گرفته  ابراز گلایه مندی ما در کندا
ریاست  عمومی  وابط  ر مدیرکل  است.« 
اینکه  بر  کید  تا با  پایان،  در  جمهوری 
رویکرد بخش خبری 2۰ شبکه چهار علمی 
محدود  آن  مخاطب  جامعه  و  فرهنگی 
کرد: »محدودکردن دایره  کید  تا است، 
استاد  با  رئیس جمهوری  دیدار  پخش 
زش  بالای خبری آن  موحد با توجه به ار
به بخش خبری 2۰ با منطق سیاستگذاری 
رسانه ای و معیارهای سردبیری حرفه ای 
همکاران  است  بهتر  است؛  تعارض  در 
بهانه جویی  به جای  ملی،  رسانه  عزیز 
منطق  چه  با  که  بفرمایند  تبیین  را  این 
چنین  سردبیری  سطح  در  لی  استدلا و 

تصمیمی را گرفته اند.


